
Zápis z jednání Knihovní rady dne  4. 11. 2005 
 
Přítomni: Mgr. Beránková, doc. Jiránek, doc. Karamazov, Ing. Klápšťová, prof. Málek, doc. 
Machalíková, Mgr. Matušková, Mgr. Prochásková, prof. Tichý 
 
Omluveni: doc. Chlaň, doc. Kraftová, prof. Mikulášek, doc. Obršálová. 
 
 
Jednání probíhalo podle plánovaného programu. 
 
ad 1. Výsledky průzkumu informační gramotnosti studentů UPa. 
Členové KR obdrželi materiál v písemné podobě. Průzkum IG se uskutečnil ve třech 
fakultních knihovnách vysokých škol již v loňském roce a letos na jaře probíhal v dalších pěti 
univerzitních, resp. fakultních knihovnách. Studenti UPa dosáhli ve všech parametrech IG 
středních hodnot, pouze výsledek  v oblasti dokumentové gramotnosti byl podprůměrný. 
V diskusi se hovořilo zejména o zcela nedostatečném využívání elektronických informačních 
zdrojů, o neznalosti citačních stylů a doc. Machalíková vznesla návrh, aby byl podobný 
průzkum proveden také mezi pedagogy. Členové KR vyjádřili souhlas  s publikováním 
materiálu ve Zpravodaji Univerzity Pardubice. 
 
ad 2. Novela VŠ zákona – § 47b týkající se zpřístupňování závěrečných prací. 
Pokud bude zákon schválen Senátem a podepsán prezidentem, bude to znamenat zásadní 
změnu v dosavadní praxi. Protože se zdá, že novela je v rozporu se současným zněním 
autorského zákona, bude třeba získat právní názor. Tímto problémem se bude zabývat 
Asociace knihoven vysokých škol. V diskusi se znovu projevila nejednotnost názorů na 
zpřístupňování plných textů závěrečných vysokoškolských prací. 
 
ad 3. Národní depozitář technické literatury – návrh rozvojového projektu pro rok 2007. 
FChT byla oslovena VŠCHT Praha  s návrhem na společný postup při vytváření digitální 
knihovny dizertačních a diplomových prací, odborných článků a studijních materiálů 
z technických oborů.  
Základní informace o projektu jsou přílohou tohoto zápisu. Proděkan FChT  doc. Svoboda se 
domnívá, že koordinátorem aktivit by měla být univerzitní knihovna. Členové KR vyjádřili 
v diskusi určité pochybnosti o charakteru projektu především z hlediska dodržování 
autorských práv. Do příštího jednání KR získají zástupci technických fakult a ústavů názory 
svého vedení a akademické obce tak, aby před případným zahájením prací na projektu na jaře 
r. 2006 bylo jednoznačně jasné, které oblasti publikačních aktivit by měla digitální knihovna 
pokrývat.  
Mgr. Prochásková upozornila na fakt, že podobnými aktivitami se zabývá na komise pro 
elektronické vysokoškolské práce při Asociaci knihoven vysokých škol. 
 
ad 4. Čerpání rozpočtu 2005 a představa pro rok 2006 
K 31.10. 2005 činilo čerpání 80%.  
Významný nárůst (o 22%) oproti roku 2004 byl vyvolán změnou zákona o DPH, kdy 
elektronické informační zdroje jsou zatíženy 19% daní. Pro rok 2006 lze předpokládat nárůst 
jednociferný. Největší položkou rozpočtu zůstanou i nadále informační zdroje (v r. 2005 – 
7 100 tis. Kč) a mzdy. V položce mzdy bude třeba zohlednit nárůst pracovních sil o 1,2 
úvazku v souvislosti s pobočkou na fakultě restaurování v Litomyšli. 
 
ad 5. Implementace modulu HAN pro řízení vzdáleného přístupu k EIZ. 



Implementace modulu na CDS server bude probíhat během listopadu a prosince, souvisí s tím 
i zabezpečení přístupu z Wi-Fi a kolejí. V souvislosti s tím bude třeba na krátkou omezenou 
dobu vyřadit CDS server z provozu. Vzdálený přístup bude plně garantován od 1. 1. 2006. 
Zároveň Ing. Klápšťová informovala o možností zřízení zabezpečeného připojení  z PC mimo 
vnitřní síť UPa pro zaměstnance. O zřízení je možno požádat Ing. Duška z IC. Toto připojení 
umožňuje pracovat na PC mimo vnitřní síť UPa stejným způsobem jako v rámci vnitřní sítě, 
tzn. např. umožňuje přístup do předplácených elektronických informačních zdrojů.  
 
ad 6. Různé 
Mgr. Prochásková informovala o integraci knihovního fondu fakulty restaurování do fondu 
UK. Bibliografické záznamy byly plně integrovány do elektronického katalogu a knihovní 
jednotky fondu byly opatřeny čárovými kódy pro standardní půjčování. Místnost pro pobočku 
v Litomyšli byla rekonstruována a otevřena 31. 10. 2005. 
Prof. Málek požádá děkana FR o návrh na zástupce fakulty v KR. 
Ing. Klápšťová informovala o nákupu nové specializované knižní kopírky pro UK ještě do 
konce r. 2005 a o přípravě zavedení bezhotovostních plateb za tiskové a kopírovací služby 
v knihovně. 
Mgr. Prochásková uvedla pro zajímavost některá čísla o využívání knihovny za říjen 2005. 
3. října bylo v knihovně registrováno 483 nových uživatelů a vypůjčeno 2 071 knihovních 
jednotek. 4. října navštívilo knihovnu  2 466 uživatelů, z toho 952 opakovaně. 
Celkem navštívilo knihovnu v říjnu 31 187 uživatelů, zaregistrovalo se 1 641 nových čtenářů 
a bylo vypůjčeno 12 728 knihovních jednotek. 
V následné diskusi se hovořilo o možnostech rozvoje služeb knihovny v budoucnu. 
 
 
Zapsala: I. Prochásková                                                 Schválil: prof. Ing. Jiří Málek, DrSc. 
 
 
Příloha: 
 

Národní depozitář technické studijní 
literatury 
V současnosti probíhá celosvětový přechod od tištěných materiálů k elektronickým formám 
dokumentů. Ještě před deseti lety byly hlavním informačním zdrojem pro studenty knihovny, 
v dnešní době převzal velkou část jejich role Internet.  

Přístup ke studijním materiálům však není tak jednoduchý, jak by bylo žádoucí. Přístup 
studentů k odborným článkům může být omezen tím, že jejich vysoká škola nemá předplacen 
daný časopis, což zejména u mezioborového studia je častým problém. Pro studenty 
magisterského a doktorandského studia technických oborů je přitom přístup k původní 
odborné literatuře velmi důležitý.  

Velmi cenným zdrojem technických informací jak pro studenty tak i pro odbornou veřejnost 
jsou disertační a diplomové práce, které jednak poskytují důležité detaily o řešení problému, 
které nejsou jinde dostupné, jednak mají významnou pedagogickou hodnotu pro studenty, 
kteří začínají tyto práce sepisovat a práce předchůdců jim slouží za vzor.  



Pedagogové vysokých škol rovněž na svých osobních webových stránkách zveřejňují řadu 
pedagogických materiálů (přednášky v PowerPointu, obrázky a fotografie technologckých 
zařízení, sylaby, ...), které napomáhají studentům v úspěšném studiu. Velkým problémem 
těchto matriálů je jejich roztříštěnost po různých místech, takže studenti mají velký problém 
takové materiály vůbec nalézt.  

České vysoké školy si jsou těchto problémů vědomy a v rámci své působnosti hledají cesty, 
jak zlepšit přístup studentů k studijním materiálům. Některé školy zprovoznily vlastní 
depozitáře dizertačních prací, na webu se objevují portály studijních opor, apod.  

Koordinace této činnosti napříč Českou republikou však chybí. Přitom vytvořením jednotného 
systému by jednak byly uspořeny nemalé finanční prostředky, které musí jednotlivé školy 
věnovat na rozvoj a údržbu vlastních systémů, jednak by jednotný systém umožnil mnohem 
bližší seznámení studentů s činností jiných vysokých škol a významě by rozšířil nabídku 
dostupných studijních materiálů.  

Možnost důkladného seznámení studentů s publikační činností českých vysokých škol by 
významně přispěla k mobilitě studentů, tedy k mnohem většímu počtu studentů, kteří by své 
bakalářské, magisterské a případně doktorandské studium neabsolvovali na stejné vysoké 
škole.  

Cíl projektu 

Cílem projektu je vytvoření národního depozitáře technické literatury České Republiky. 
Vysoké školy budou využívat tento depozitář pro zpřístupnění disertačních a diplomových 
prací, pedagogických materiálů a odborných článků tak, aby byla zajištěna maximální možná 
informovanost o pedagogické a výzkumné činnosti jednotlivých vysokých škol.  

Významnou součástí projektu bude vytvoření a zavedení metodiky ošetření práv k 
materiálům. V případě, že v depozitáři zveřejněné práce byly publikovány v odborných 
časopisech, bude nutné zajistit, aby byly dodrženy licenční podmínky vydavatelů (např. 
dodržení odstupu mezi vyjitím článku v časopise a jeho uložením v depozitáři, obvykle půl 
roku až jeden rok).  

Technické řešení - DSpace 

DSpace na MIT 

Práce na projektu DSpace byly zahájeny v roce 2000. Projekt je založen na spolupráci MIT a 
společnosti Hewlett-Packard s počáteční investicí 1.8 milionu dolarů. V roce 2002 byla 
započata zkušební fáze projektu, v současnosti jej již systém využíván na MIT v provozním 
režimu (https://dspace.mit.edu/index.jsp). Systém začíná být využíván dalšími předními 
univerzitami, jako je např. Cornell (http://dspace.library.cornell.edu/index.jsp) a Cambridge 
(http://www.lib.cam.ac.uk/dspace/).  

DSpace je publikován pod otevřenou licencí. To znamená, že je možné tento software 
bezplatně využívat a případně upravovat tak, aby lépe vyhovoval potřebám uživatele. 
Software je zpřístupněn na adrese: http://sourceforge.net/projects/dspace/  



Silnou stránkou systému je velmi propracovaný systém tzv. "content management", který 
umožňuje řešit standardizovaným způsobem přístupová práva, ošetřit problematiku spamu a 
kontroverzních příspěvků apod. Velkou předností DSpace je také možnost vytváření tzv. 
comunities, tedy skupin uživatelů, čímž je užívání systému výrazně zjednodušeno.  

Systém DSpace poskytuje informace o svém obsahu v celosvětově standardizovaném 
formátu, čímž je umožněno jeho propojení s dalšími depozitáři, které jsou dostupné na 
Internetu. Velmi důležitým faktorem ovlivňujícím úspěšnost projektu je kvalita 
poskytovaných doplňkových údajů (metadata). Dosavadní zkušenosti projektu na MIT 
naznačují, že kvalita metadat je vyšší, než bylo původně očekáváno. Ukazuje se, že osobní 
zájem autorů zviditelnit výsledky své práce hraje velmi silnou motivační úlohu.  

 
KONTAKT na VSCHT: eva.dibuszova@vscht.cz nebo labik@vscht.cz 
 
 
 


